
Az egyetemi sportegyesület 
közgyűlésén 

Követelmény és lehetőségek 
Az egyetemi oktatás korszerűsítéséről 

— Mikor vetődött fel ö n -
ben az a gondolat, hogy az 
egyetemi oktatás korszerű-
sítéséhez nemcsak a hallga-
tókkal szembeni követel-
mények szigorításán keresz-
tül vezet út, hanem, mint 
mondta , az egyetemi m u n -
kast í lus kialakítása is fon-
tos? 

— Több éve figyelem, 
hogy az egyetemi tanácsü-
léseken milyen nagy fele-
lőséggel beszélnek az okta-
tók az egyetemi munka kor-
saerűsítéséről. Különösen 

e reformváltozások kezdete 
ótq élénkült meg a vita, 
amely azt a törekvést tükrö-
zi, hogy újszerűen, korunk 
követelményeinek megfele-

lően szerveződjön az okta-
tómunka. Megítélésem sze-
r in t ennek korszerűsítése 
tar ta lmi lag azt jelenti, hogy 
& tudományok eredménye-
inek színvonalán tör ténjen 
az ismeretek átadása, és 
csak másodrendű kérdés, 
hogyan ta lá l ják meg az ok-
tatók ehhez a megfelelő 
eszközt, formákat . Ahogy a 
re form is e lő í r ja : nem le-
het e lavul t ismereteket á t -
adni. Ez elsősorban az ok-
ta tókat kötelezi a r ra , hogy 
mindig fr iss marad jon t á -
jékozódásuk és konkrét 
gyakorlat i munkáva l t a r t -
sák a lépést a meggyorsult 
fejlődéssel. 

— Azt hiszem, ez világ-
nézeti kérdés is . . . 

— Feltétlenül. És ebből 
az aspektusból nézve a je-
lenlegi képet, a kérdést úgy 
is fe l tehet jük: megtesznek-e 
az oktatók és szakemberek 
mindent, hogy a hallgatók 
számára kedvező feltételek 
alakuljanak ki. T u d j u k - e 
hal lgatóinkat a r ra nevelni, 
egyéni foglalkozással, r áha -
tással, a kuta tó munka köz-
ben éppen csak megérkez-
tetet t ösztönzéssel, a kutató 
•aenvedéiyes szeretetével, 
hogy először azt az alapve-
tő munkast í lus t sa já t í t sák 
el, amely nélkül később jól 
dolgozni nem is lehetséges. 

— Azt hiszem, mindez 
összefügg azzal is, hogy mi-
lyennek t a r t j á k az i f júsá -
g o t Azok az oktatók, akik 
— sokszor éppen sa j á t egye-
temi éveiket is feledve 
—elfogultan kezelik az egye-
temistákat , csak rossz 
vonásaikat l á t j ák ós nem azt. 
ami éppen i lyenné teszi 
ő k e t nem is hiszik el. 
hogy lehet egyénileg is fog-
lalkozni a hallgatókkal. 

— Nehéz igazságot tenni. 
A reform az egyetem cél-
jának a kiváló szakemberek 
képzését jelölte meg. A 
szaktárgyak előadói termé-
szetesen erre helyezik a fő 
s ú l y t Ez nem is hiba. Az 
én véleményem azonban az, 
hogy emellett figyelembe 
kell venni az emberi válto-
zások összes tényezőjét, biz-
tosítani kell az emberi ki-
bontakozás lehetőségét már 
az egyetemen. A jó szakem-
ber n e m lehet szakbarbár , 
aki csak ké t tárgyat ismer 
meg, de esetleg egyiket sem 
érzi magáénak. 

—Mi lenne a teendő? 
—Ahogy ezt a közgyűlés 

helyesen vetet te fel — töb-
bek között éppen Ágoston 
elvtárs — nagyon so'.< vizs-
gálódásra lenne szükség. 
Ebben tudnánk mi is segí-
teni: olvasáselomzésekkel. 
Ezt mi eddig ssm min t egy-
szerű könyvtárstatisztikai 

kérdést fogtunk fel, hanem 
bizonyos szempontból szo-
ciológiai kuta tásként . Vé-
gezY-ir.k néhány reprezen-

tatív f e lmér í s t is. Helyes-
nek tar tanánk, ha az egye-
tem vehetőinek támogatá-

sával valamennyi hallgatóra 
ki ter jedő alapfelmérést vé-
gezhetnénk el, amelyet idő-
szakonként megismételve 
kielégítő választ kapnánk 
sok kérdésre, például aha l l -

A decemberi oktatói 
közgyűlés a tudomány-
egyetemen jó vitát ho-
zott és sok tapasztalattal 
zárult. A hozzászólásokat 
megőrzi a jegyzőkönyv, 
nem vesznek el az ér-
tékes gondolatok. Akad-
tak köztük olyanok, 
amelyek joggal föl-
kelthetik a hallgató-
ság és más egyetemek 
oktatóinak érdeklődé-
sét. és érdemesek arra, 
hogy lapunk olvasói is 
megismerkedjenek ve-
lük. Ezért fordultunk 
első kérdésünkkel Ha-
vasi Zoltánhoz, az Egye-
temi Könyvtár igazga-
tójához aki az egyetemi 
problémákat nemcsak 
mint az intézmény ve-

zetői közé tartozó szak-
ember, de oktatásáról lé-
vén szó, mint félig-med-
lig kívülálló is jól tudja. 

gatók tá jékozódásának ké r -
désére. 

— Azt hiszem, a tá jéko-
zódni tudást jelölte meg a 
közgyűlésen is az egyetemi 
m u n k a egyik ismérvének. 

•— Igen. A középiskolá-
ban szervezett keretek kö-
zött tör ténik az a lapismere-
tek elsaját í tása. Az egyete-
mi okta tásnak a szervezett 
keretek megtar tása mel le t t 
a r r a kell törekednie, hogy 
az ismeretek elsajátítása 
nagyrészt a hallgatók ön-
álló munkájának eredmé-
nyeként jelentkezzen, sze-
mélyiségük, egyéniségük 
kibontakoztatásának egyik 
jele legyen. Olyan intel lek-
tuális légkör megteremté-
sével kell ezt elérni, amely-
ben nem az intézményes 
keretek megszabta fegyel-
mező eszközök és vizsga-
követelmények jelentik a 
legfőbb ösztönző e r ő t ha -
n e m effvrészt az oktatók és 
hallgatók kölcsönösen cse-
lekvő munkakapcsola ta , 
másrészt a hallgatók egy-

részt az oktatók egymás 
közti szellemi élete. 

— Vajon az ilyen szelle-
mi élethez van-e elegendő 
idejük a hallgatóidnak? 

— Erről nincsenek isme-
reteink. Annyit tudok, hogy 
nagyon sok időt szabadítana 
fel, ha a hallgatók megta-
nulnák, az információhoz 
hogyan lehe t hozzájutni 

leghamarabb. Ma minden 
területen az az egyik leg-
fontosabb kérdés, hogyan 
lehet lerövidíteni azt az időt, 
amely a szükséges is-
meretek elsajátításához kell. 
I t t megint csak a r r a kell 
utalnom, hogy mennyire fon-
tos a hallgatók egyéniségé-
nek megismerése. Még min-
dig nem közömbös, milyen 
társadalmi körülmények kö-
zül kerül t egyetemre a di-
ák, sőt, az sem, hogy melyik 
középiskolából jött. Ilyen 
elmaradottságból , egyenlőt-
lenségből adódhat az a ha-
tározatlanság, amelynek fe l -
számolásáért oktatók és 
könyvtárosok nagyon sokat 
tehetnek. Az egyetemi évek-
nek a hallgatókat hatá-
rozottabbá kell formálnia. 
Már az első vizsgákon meg-
látszik, mennyivel jobb an -
nak a helyzete, aki m á i 
otthon megkapta ezt a ne-
ve lés t milyen előnnyel in-
dul azok előtt, akiknek a r -
r a is sok ideje megy el, 
hogy valahogy megtudják 
azt, amit akarnak . Azzal is 
számolni kell, hogy ?vek 
múl tán vezetó beosztásba ke-
rü lnek a végzett hallgatók, 
és ott is meg kell állni a 
helyüket. A könyvtár 6okat 
segíthet abban, hogy a hall-
gatók tájékozódási képesi-

ségeit növeljük. A végső si-
ker azonban azon múlik, 

hogyan tudjuk megtalálni 
azokat az egzakt módszere-
ket, amelyekkel a hallgatók 
munkáját segíteni és javí-
tani tudjuk. Azt hiszem, itt, 
az egvetem vezetői és a pe-
dagógiai tanszék közremű-
ködése hozhat ja meg a kí-
ván t e r e d m é n y t 

Szegedi radiológus Litüntelése 
A Magyar Radiológusok 

Társaságának Elnöksége 1966. 
november 22-ón tar tot t ülé-
sén a másodévenként kiosz-
tásra kerülő Alexander-em-
lékérmet egyhangúlag Dr. 
Szenes Tibor professzornak, 
a Szegedi Orvostudományi 
Egyetem Röntgen Klinika 
igazgatójának ítélte oda-. A 
Magyar Radiológus Táns.aság 
Elnöksége ezzel a határozat-
tal honorálni k ívánta Szenes 
professzornak több évtizedes 
értékes tudományos kuta tó 
m u n k á j á b a n elért kiváló 
e redménye i t Az emlékérem-

mel a Magyar Radiológus 
Társaság elismerését k ívánta 
kifejezni azért a szervező-ok-
ta tó m u n k á j á é r t is, melyet el-
sősorban a Szegedi Orvostu-
dományi Egyetem Röntgen 
Klinika megszervezésében 
több éven át k i f e j t e t t 

Szenes professzor az em-
lékérem átadásakor 1967. feb-
ruá r 9-én Budapesten az Or-
vosok Házábam a Semmel-
weis teremben „A tomogra-
phia fejlesztése terén végzett 
vizsgálataimról" címmel ta r t -
ja meg e lőadásá t 

J a n u á r 16-án tar to t ta meg 
a SZEAC ez évi rendes köz-
gyűlését. Mintegy háromszáz 
küldött képviselte a sportkör 
tagságát. Az elnökségben he-
lyet foglalt dr. Antalffy 
György, a sportkör elnöke, 
dr. Kemenes Béla, dr. Her-
czeg Ferenc, a sportköri el-
nökség "tagjai,, dr. Bérezi 
Imre úgyvezető elnök, Szűcs 
Márton, az MTS megyei és 
Tóth András, az MTS váro-
si tanácsának elnöke. 

Dr. Herczeg Ferenc meg-
nyitója u tán dr. Bérezi Im-
re értékelte a sportkör 1966. 
évi munká já t , kiemelte a 
labdarúgó-csapat kiváló sze-
replését beszélt arról , hogy 
másik első osztályú csapa-
tunk, a férf i kosarasok csak 
nagyszerű ha j ráva l tud ták 
biztosítani az NB I-ben való 
bennmaradásukat . Sokat vi-
tatott problémára té r t ki, 
amikor ezeket mondta : . „A 
SZEAC egyetemi sportkör, s 
ebből az alaptételből logiku-
san következnek bizonyos 
speciális feladatok, tervek, 
végrehajtások. Nem hagyha-
tó azonban figyelmen kívül 
az sem, hogy sportegyesüle-
tünk a kiemelt klubok közé 
tartozik, megyénk legna-
gyobb sportköre, több sport-
ágban képviseli a minőséget 
így a jövő terveink felvázo-

lásakor mindezeket a szem-
pontokat fel tét lenül figye-
lembe kell venni." Az elem-
ző beszámoló helyesen mu-
tatot t rá a r r a a nagyon fon-
tos problémára, amely saj-
nos, nem használ a sport 
népszerűsítésének: „Tudjuk, 
hogy vannak objekt ív ne-
hézségeink a létesí tmények 
tekintetében, s ez jelentős 
akadály, de ennek ellenére 
ta lán mégis annak a nézet-
nek kell igazat adnunk, 
amely azt hangozta t ja : az i f -
júság egyes csoport jainál 
ma nincs a sportnak va rá -
zsa, mint régebben volt, ke-
vesen vannak, akik áldozato-
kat is t udnak hozni, ha 
szükséges, és nem há t rá lnak 
meg a nehézségek elől." 

Beszámolója második ré -
szében részletesen elemezte 
az egyes szakosztályok m u n -
kájá t , a labdarúgó- és a fé r -
fi kosárlabda-csapaton kívül 
a vízilabdások, az asztali te-
niszezők és a teniszezők 
eredményeit dicsérte — jog-
gal. Az utánpótlással kap-
csolatban a következőket 
mondta : „ . . . t ö b b szakosz-
tályban örvendetesen javul t 
az utánpót lás biztosítása, 
mer t a szegedi középiskolák, 
főleg pedig a Ságvári G im-

názium részéről igen ha tha -
tós segítséget kaptunk. ' ' 

A több éve problémákkal 
küszködő kézilabda- és 
röplabda-szakosztály munká -
jának a javí tása a következő 
év legfontosabb feladatai kö-
zé tartozik. 

A beszámoló után End-
r e f f y Lóránd, a számvizsgá-
ló bizottság elnöke ismertet-
te az egyesület gazdasági 
munkájá t , m a j d hozzászólá-
sok következtek. Papp Ká-
roly felszólalásában hangsú-
lyozta a sportiskolái hálózat 
fenntar tásának fontosságát 
mind nevelési, mind sport-
szempontból. Dr. Takács Ká-
roly a vezetéssel kapcsolat-
ban megjegyezte, hogy hely-
telen lenne, ha valamiféle 
labdarúgás-centr izmus a l a -
kulna ki a SZEAC-ban, mér t 
ez a kisebb szakosztályok el-
hanyagolását jelentené. (Sze-
rencsére erre még nem volt 
példa, ezt is hozzátette!) 

A határozati javaslat elfo-
gadása u tán s közgyűlés ki-
egészítette az e lnökséget és 
tagként megválasztotta dr. 
Szontágh Ferenc egyetemi 
tanár t és Ambrus György&t 
a JATE KISZ VB sportfele-
lősét. 

A közgyűlés végén dr. An-
ta l f fy György társadalmi 
munká juk elismeréséért 12 
sportvezetőnek ju ta lmat 
adott á t 

— sis — 

S « A i K i K 
Rovatvezetői dr. Blahó György 

FEGYVERBE! FEGYVERBE! 

Egykor ráérő kevesek una -
loműzője, ma „a proletariá-
tus kul turál is felemelkedő se-
nek eizköze", a szocialist3 
országokban tömegmozgalo n . 
szetté a nagyvilágban mind 
löbb és több hívet igézetére 
vonó szellemi sport, ld-jyon 
c m b c í f k és távoli népek k'izt 
kapcsolatot teremtő híd (és 
ezáltal sajátos módon épp a 
békét szolgáló harci játék) 
— sokunk kedvence, a sakko-
zás már hosszú esztendők 
óta igen mostoha helyzetben 
volt egyetemünkön. A vala-
ha virágzó sakkéletből csak 
nagyon vastag hamu alat t 
szunnyadó parázs, a lelkesítő 
eredményekből pedig emlék 
se nagyon m a r a d t A tavalyi 
főiskolai bajnokságon 3 fel-
sőoktatási intézményünk még 
csak nem is képviseltette m a -
gát! Méltat lan állapot — 
mind a sakkhoz, mind a 
szegedi egyetemekhez mél ta t -
lan . . . 

Pedig sokakban él t a vágy, 
ismételten fölmerül t az igény 
az egyetemhez illő szervezett 
sakköri élet után. Ám az ap-
ró lángocskák elszigeteltek 
maradtak, az érdekel tek nem 
talál tak egymásra, az erők 
szétforgácsolódtak. A jóaka-
ra t nem párosult szervező-
készséggel, a kérés nem t a -
lálkozott segíteni akarással , 
a kezdeményezésből hiányzott 
a határozottság ós erő. E ro-
vat is minden gvakorlati kö-
vetkezmény nélkül kesergett 

olykor-olykor. Minden m a -
r a d t a régiben: vagy a kár-
tya színvonalán álló időtöl-
tésként tengődött sakk, vagy 
elszegődtek hívei az egyete-
meken kívüli szakosztályok-
ba. 

Ritkőn í r tam olyan jóleső 
érzéssel ezt a rovatot, mint 
ma, amikor ennek a két be-
kezdésnek igeidőit mind múl t 
időbe tehettem. Lapunk ed-
digi évfolyamai során ugyan 
m á r sokat csevegtem a sakk-
ról — és a sakk kapcsán 
egyről-másról — de mindaz 
csak puszta szó volt. És a 
bölcsek egybehangzó tanú-
ságtétele szerint számos o-
lyan dolog akad a Földön, 
amiről n e m beszélni kell, 
ami t nem definiálgatni kell, 
hanem gyakorolni. Ilyen pél-
dául a sakk. Éppen ezért ed-
digi rovatvezetői tevékenysé-
gem csúcsának érzem ezt a 
pillanatot, amikor bejelent-
hetem: az ú j esztendővel 
megteremtődöt t mindhárom 
szegedi felsőoktatási intéz-
mény hallgatói, oktatói és 
dolgozói számára a szerve-
zett sakkozás lehetősége! 

Már az őszi hónapokban 
kezdték élesztgetni a lángot 
lelkes kevesek. Bénák And-
rásnak, a Szegedi Lendület 
sportszervezőjének szakszerű 
bábáskodásával sikerült meg-
oldani a te rem és felszerelés 
p r o b l é m á j á t A próbacsapat-

mérkőzések eredménye ígére-
tesnek bizonyult. Az egye-
sület vezetősége (elnök: Totka 
Bálint elvtárs) 1967. j anuá r 
11-i ülésén megteremtet te g 
sakkszakosztály működésének 
pénzügyi feltételeit . A szak-
osztály elnöke, Polgár József 
dr. (Szemészeti Klinika) tel-
jes lendülettel hozzálátott a 
szervezéshez és nagy meré-
szen benevezett egy csapatot 
a megyei bajnokságra . A 
kocka e lve t te te t t 

Bará ta im! Földijeim! Sak-
kozók! A szükséges terem, 
felszerelés és pénz megvan. 
A többi m á r r a j t u n k múlik. 
Tegyük az ú j szakosztályt a 
szegedi egyetemi (főiskolai) 
sakkozás fe l legvárává! Klub-
napok: minden kedden és 
pénteken 16 órától az Orvos-
egyetem Gazdasági Hivatalá-
nak művelődési termében 
(Lenin-krt . 107). Hívunk, vá-
runk minden sakkozót. Jö j -
jetek! Szükség van játékerő-
tökre, ötleteitekre és t aná -
csaitokra, szervezőkészsége-
tekre, segítségetekre. K é r j ü k 
a KISZ sportfelelősöket, ve-
gyék fel Polgár dr . -ral a 
kapcsolatot. Ennek a kezde-
ményezésnek sikerén múlik 
hosszú időre egyetemeink 
Csipkerózsilkaként szendergő 
sakkéletének a sorsa — ne-
hogy kudarcot val l junk ve-

• le. Fegyverbe, fegyverbe, a 
lobogó védelmére! 

A Szegedi Egyetem sakk-
rovata is hálás köszönetet 
mond az il letékeseknek tá-
moga tásukér t boldogan gra-
tulál a kezdeményezéshez és 
őszinte együttérzéssel kíván 
sok sikert, egyúttal megígén 
a maga sovány ké t félhasáb-
jának legtel jesebb támogatá-
Gát. 
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SZEGEDI EGVETEM 
A József Attila Tudományegy i-
tera. a Szegedi Orvostudományi 
Egvetem és a Tanárképző Főis-
kola lapja Meeielenik havoma 
kétezer. Főszerkesztő: Pai ? 
Lajos. Szerkesztőség: Szeged Ma-
Pvar Tanácsköztársaság útia 19. 
Tel.: 15-198. 12-330. Kiadásért fe-
lel Kovács László n Csongrál 
megyei Lankiadó Vállalat iga'.-
r-Btóin Kiadóhivatal: Szeged. T •-
nác?köztárs?ság útia 10.. Tel.: 
13-nC0. 13-116. A laoot az intéz-
mények nártMzotsSrfi terjesz-
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